

高·黎·贡·山·的·一·千·零·一·面 the One Thousand and One Faces of the Gaoligong Mountains

施晓春 著 by Shi Xiaochun Wild Plowers in Pull Bloom



Wild Flowers in Full Bloom

施晓春 著 by Shi Xiaochun



内容提要

本书是作者多年来在高黎贡山从事植物调查研究过程中拍摄到的植物花卉的图片合 集, 分为冬春夏秋四季呈现给读者, 一百多种植物、形式多样, 色彩缤纷……给予读者 视觉上冲击的同时, 感受到高黎贡山植物的美好, 以及参与保护生物多样性的激情。

责任编辑: 龙 文 责任出版: 卢运霞

装帧设计:潜行者工作室

图书在版编目(CIP)数据

山花烂漫/施晓春著。—北京、知识产权出版社、2013.12

ISBN 978-7-5130-2533-1

I. ①山··· II. ①施··· III. ①植物—艺术摄影—中国—现代—摄影集 ②花卉—艺术摄影 一中国—现代—摄影集 IV. ①J429.5

中国版本图书馆CIP数据核字(2013)第311720号

山花烂漫

Shanhua Lanman

施晓春 著

出版发行:和识产权生版社

社 址:北京市海淀区马甸南村1号

址: http://www.ipph.cn

发行电话: 010-82000860转8101/8102

责编申话: 010-82000860转8123

印 刷,北京科信印刷有限公司

开 本· 880mm×1230mm 1/24

次: 2014年1月第1版

字 数: 100千字

邮 编: 100088

邮 箱: bjb@cnipr.com

传 真: 010-82005070/82000893

经 销:新华书店及相关销售网点

责编邮箱: longwen@cnipr.com

印 张: 4.25

印 次: 2014年1月第1次印刷

定 价: 60.00元

ISBN 978-7-5130-2533-1

出版权专有 侵权必究

如有印装质量问题, 本社负责调换。

高・黎・贡・山・的・一・千・零・一・面 The One Thousand and One Faces of the Gaoligong Mountains

策划单位

云南高黎贡山国家级自然保护区保山管理局 中国绿化基金会 腾讯公益慈善基金会

总策划

艾怀森 杨旭东 翟红新

策划

费勇 孙懿 李正波 朱明育 施晓春 吴彦春 陶宏 蔺汝涛 赵玮

Planning Units

Gaoligong Mountain National Nature Reserve Yunnan Baoshan Administrative Bureau
China Green Foundation
Tencent Foundation

General Planning

Ai Huaisen Yang Xudong Zhai Hongxin

Planning

Fei Yong Sun Yi Li Zhengbo Zhu Mingyu Shi Xiaochun Wu Yanchun Tao Hong Lin Rutao Zhao Wei







此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com

序

艾怀森

高黎贡山在印度次大陆与亚欧大陆的碰撞中诞生,在海洋性 气候和大陆性气候的共同滋润下生命之花怒放,在海洋文明和大 陆文明的影响下各种文化水乳交融。走过千山万水,我从未见过 像高黎贡山这样的一座山,它是那样的博大、那样的丰富、那样 的多彩、那样的神奇、那样的壮美。每天在高黎贡山都发生着许 许多多的传奇故事,有植物的、有动物的,也有人的故事。

在高黎贡山上,保存有中国最美的天然阔叶林、最完整的生物气候垂直带谱、最多样的山地垂直植被类型、最丰富的生物、最多的特有物种;是近三十年中国发现动植物新种最多的地区;分布着全世界海拔最高的热带雨林;是有"杜鹃王"之称的世界上最大的杜鹃科植物——大树杜鹃的唯一分布地。在高黎贡山东西两侧生活着汉、彝、白、傣、傈僳、怒等十六种民族,他们各自不同的风俗习惯及宗教构成了高黎贡山的文化多样性和宗教多样性。

高黎贡山的传统保护历史已有千余年,现代意义上的高黎贡山自然保护开始于20世纪60年代。早在1962年,高黎贡山就被划为国有林禁伐区,并先后成立了坝湾、芒宽、大蒿坪、曲石、界头等林管所进行管理。1983年,经云南省人民政府批准建立了高黎贡山省级自然保护区,并成立保山、腾冲、泸水三个管理所进行保护区管理。1986年,经国务院批准晋升为高黎贡山国家级自然保护区。1992年,被世界野生生物基金会(WWF)评定为具有国际重要意义的A级保护区。1994年,林业部批准实施第一期总体规划,保山市、怒江州分别成立了保山管理局和怒江管理局、分别进行辖区内保护区管理。2000年4月,经国务院批准、将怒江省级自然保护区晋级并纳入高黎贡山国家级自然保护区管理。合并后的保护区面积由原来的12.45万公顷、扩大为40.52万公顷、成为云南省面积最大的自然保护区。2000年10月被联合国教科文组织批准接纳为世界生物圈保护区、2003年7月、高黎贡山作为"三江

并流"的重要组成部分,被联合国教科文组织世界遗产委员会列入《世界自然遗产名录》。2006年被列为全国林业示范保护区。 2011年在高黎贡山南段建立了高黎贡山国家公园。

2004年开始,云南高黎贡山国家级自然保护区保山管理局开始探索用影像保护高黎贡山的新型保护模式,以影像拍摄记录为手段,完整系统地记录高黎贡山方方面面的影像信息,完整详尽地保留自然本底资料;并用精美、真实、直观的影像作品,向社会公众展示高黎贡山的壮美和神奇,用影像讲述生态系统、野生动植物、自然景观和自然保护的故事,用影像向公众宣讲高黎贡山自然保护区和自然保护的重要价值与意义,从而有力地促进了公众参与自然保护。影像保护高黎贡山工作开展以来,取得丰硕的成果,在国内外产生了广泛影响。

为了更好地展示高黎贡山之美和影像保护高黎贡山的丰硕成果,我们制作并推出了"高黎贡山的一千零一面"系列画册, "高黎贡山的一千零一面"是高黎贡山的一千零一个主题,也是高黎贡山的一千零一个故事,每个画册就是我们用图片讲述的一个故事。我们希望"高黎贡山的一千零一面"能唤起人们对自然的爱心,激发出公众参与自然保护的热情,也希望越来越多的人通过"高黎贡山的一千零一面"找到一条回归自然的路。

Preface

Ai Huaisen

A result of the collision of the Indian subcontinent and Eurasian continent tectonic plates, the Gaoligong Mountains have been nurtured by both maritime and continental climates, with their distinctive populations of plants and animals. A wide variety of human cultures also live in perfect harmony here. I have traveled thousands of miles over mountains and rivers, but never have I seen another mountain like Gaoligong, so abundant in the depth and rich variety of colors, mysteries and magnitudes. Many legends about plants, animals and people take place in the mountains of Gaoligong every day.

The Gaoligong Mountains preserve the most beautiful, natural broadleaved forests, the most complete vertical bioclimatic belt spectrum, the most diverse vertical mountain vegetation types, the richest biodiversity and the most endemic species in China. In the past 30 years, it has been a region with the largest number of newly discovered fauna and flora varieties. Tropical forests are also found at Gaoligong Mountain Range, which are the highest latitude tropical forests in the world. The mountains are the original home of the Rhododendron giganteum

(Big Tree Rhododendron), known as the King of Rhododendron, the largest rhododendron in the world. The eastern and western sides of the Gaoligong Mountains are home to 16 nationalities including Han, Yi, Bai, Dai, Lisu and Nu. Different folk cultures and religions contribute to the varieties of Gaoligong Mountain Range.

Gaoligong Mountains have been a protected region more than a thousand years. The nature reserve in Gaoligong Mountains in the modern sense began in the 1960s. As early as in 1962, the Gaoligong Mountains were designated as a national forest "no cutting"zone and forestry management depots were set up in Bawan, Mangkuan, Dahaoping, Qushi and Jietou. In 1983, the Gaoligong Mountain Provincial Nature reserve was established with the approval of Yunnan Provincial Peoples Government and three depots to manage the reserve were set up in Baoshan, Tengchong and Lushui. In 1986, the State Council approved upgrading the Gaoligong Mountain Nature reserve to a national nature reserve. In 1992, the World Wildlife Fund designated it a grade A protected area. In 1994, the Forestry Ministry approved

implementation of the first phase of a comprehensive plan. Administrative bureaus were set up in Baoshan City and Nujiang Prefecture to manage the nature reserves in their respective jurisdictions. In April 2000, the State Council approved upgrading the Nujiang Provincial Nature reserve in order to bring it into line with the administration of the Gaoligong Mountain National Nature reserve. The preservation area after this combination grew from 12,450,000 to 40,520,000 hectares, making it the largest nature reserve in Yunnan. In 2000, UNESCO accepted it as a Biosphere Reserves member. The reserve is part of the Three Parallel Rivers of Yunnan Protected Areas, established in July 2003, and as such is a UNESCO World Heritage Site. In 2006, it was named a national forestry model reserve. In 2011 the Gaoligong Mountain National Park was established at the southern part of the Gaoligong Mountains.

Since 2004, Gaoligong Mountain National Nature Reserve Yunnan Baoshan Administrative Bureau have pioneered a new type of conservation – using videos to protect Gaoligong Mountains. Videos systematically record the various information of the mountain and preserve the data comprehensively and in detail. The elegant, truthful

and intuitive images of the videos display for all to see the splendid and magical beauty of the Gaoligong Mountains, the stories of the mountain's ecosystem, its wildlife and natural landscape. They also demonstrate the value and importance of protecting the Gaoligong Nature Reserve. The videos have greatly promoted the public's participation in natural conservation. Since the launch of the video conservation work, fruitful achievements have been made and the videos have had a broad impact both at home and abroad.

To better showcase the beauty of the Gaoligong Mountains and the fruitful achievements of natural conservation, we have published the One Thousand and One Faces of the Gaoligong Mountains picture album series. The One Thousand and One Faces of the Gaoligong Mountains are the 1001 themes and the 1001 stories of the Gaoligong Mountains and each album tells a story of the Mountains. We hope that the One Thousand and One Faces of the Gaoligong Mountains will evoke the people's love of nature and arouse them to enthusiastically join in nature protection. We also hope the videos help more and more people find their way back to nature.

目录 CONTENTS

2	冬日寻芳 The Beauty in Winter
1-	万紫千红 Flowers in a Riot Colors
40	夏花绚烂 Gorgeous Summer Flowers
7(馨香四溢 Fragrant Flowers

70

89

后记 Epilogue

目录 CONTENTS

2	冬日寻芳 The Beauty in Winter
14	万紫干红 Flowers in a Riot Colors
46	夏花绚烂 Gorgeous Summer Flowers
70	馨香四溢 Fragrant Flowers
89	后记 Epilogue







春兰 Cymbidium goeringii



. 耳唇兰 Otochilus porrectus



